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 تبیین نقش علم و فناوری
 در دفاع مقدس 

معاون تربیت و آموزش ارتش از لزوم برگزاری همایش هایی  
برای معرفی دستاوردهای علمی این نهاد می گوید

 آشوب لمپن ها، بر نظام
و مردم بی تاثیر است

 »نظام اسلامی، مواجهه با اغتشاشات، درس ها 
و عبرت ها« در گفت و شنود با دکتر مظفر نامدار

رسانه هایی  که در زمین 
دشمن بازی کردند

  در میزگرد سردبیران
گزارشی از جشنواره فیلم کوتاه تهران که روزنامه همشهری و هم میهن مطرح شد

دیروز به کارش پایان داد  

 فیلم های کوتاه؛ 
سیاست های 

بلندمدت 
سی و نهمین جشــنواره فیلم کوتاه تهران روز 
گذشته درحالی به کار خود پایان داد که در این 
دوره از جشنواره توجه ویژه ای به تنوع ژانری 
آثار شده بود. مسئولان انجمن سینمای جوانان 
ایران که متولی برگزاری جشنواره فیلم کوتاه 
هستند، از همان زمان انتخاب آثار برای حضور 
در این دوره تأکید ویــژه ای روی تنوع ژانری 
داشتند. آثاری که در 5روز جشنواره به نمایش 
درآمدند از ژانرهای مختلفی بودند و اگر کیفیت 
یک جشــنواره را با تنوع و تکثر ژانری آثارش 
بسنجیم، از این بابت ســی و نهمین جشنواره 
فیلم کوتاه تهران به قدر کفایــت آثار متنوع 
داشــت. در این گزارش نگاهی به جشــنواره 

سی و نهم جشنواره فیلم کوتاه داشته ایم.

قوت و ضعف یک جشنواره
خبرگــزاری دولت در گزارشــی با اشــاره به 
اینکه تنوع گونه در آثار این دوره ســبب شد 
تا بسته های فیلم در هر سانس، برای مخاطب 
مهیج تر شوند، نوشت: »عمده آثار بخش های 
رقابتی، از نظر ساختار اجرایی، نمره قابل قبولی 
گرفته و توانستند تا بسترهای یک اثر حرفه ای 
را در شــکل اجرایی لحاظ کننــد. ایراد البته 
همچنــان خود را در ســاختار روایی نشــان 
می دهد. اینکه سناریست ها، از تمرکز بر سوژه، 
به سمت پردازش آن رفتند و تصمیم گرفتند 
تا نگاه خود را از شکل درام صرف به رئال سوق 
دهند، از دیگر امتیازاتی بود که در عمده آثار 
این دوره ملموس بود.« اگر تنوع ژانر و پردازش 
رئالیستی سوژه ها را به عنوان ارزش های این 
دوره از جشــنواره بپذیریم، این ســؤال پیش 
می آید آیا نگاه گردانندگان جشنواره معطوف به 
سینمای بلند است که این چنین به تنوع ژانری 
تأکید دارند؟ در حاشــیه جشــنواره، نظراتی 
از سوی مسئولان ابراز می شــد که این نظر را 
تأکید می کردند. برای نمونــه، محمد طیب، 
سرپرســت گروه »هنر و تجربه«، در حاشیه 
سی ونهمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران درباره سینمای کوتاه و اهمیت ژانر در 
آن گفــت: »اگرچه که جشــنواره فیلم کوتاه 
تهران و دوره جدید انجمن ســینمای جوانان 
ایران تمرکزی بر تنوع ژانر دارد اما باید به این 
نکته نیز توجه کنیم که تقسیم بندی ژانر به آن 
شکل کلاسیکی که همه می دانیم، در سینمای 
مدرن امروز تعاریف متفاوتی پیدا کرده  است. 
شاید برخی افراد نیز مدعی شوند که ژانر از بین 
رفته است. من با این نگاه که شکل های تولید، 
فرم و موضوعات فیلم دارای تنوع باشد، بسیار 
موافقم. حال اگر اســم آن را ژانرهای مختلف 
یا ترکیب های هنرمندانه متفــاوت بگذاریم، 
اتفاق ویژه ای اســت.« وی در ادامه افزود: »در 
حوزه فیلم کوتاه، فیلمســازانی کــه کار اول 
خود را قرار اســت بســازند  یا فیلمسازانی که 
به صورت تخصصی در حوزه فیلم کوتاه فعالیت 
دارند، می توانند به عنوان یک فیلمساز مولف 
حوزه هــای مختلــف را در قالب های متفاوت 
تجربه کنند. این اتفاق موجب می شــود که با 
یک فاصله زمانی تقریبا 4ساله این رنگ آمیزی 
خود را در سینمای بلند نیز نشان  دهد. امروز 
آثار ســینمای ایران را به راحتی می توانیم در 
2 یا 3حوزه دســته بندی  کنیم که تعدادشان 
بسیار کم و محدود است، بنابراین این رویکرد 
جشنواره و انجمن ســینمای جوانان ایران که 
قرار است تمرکزش بر تولید آثاری با موضوعات 
مختلف در قالب های متفاوت باشد، اتفاق بسیار 
خوبی است؛ چراکه در بلندمدت استعدادهای 
جدید و لحــن، کلام و ذائقه جدیــدی را به 
سینمای کوتاه تزریق می کند و این اتفاق برای 

سینمای ایران بسیار مطلوب است.«

سیاست ژانری
مهدی آذرپندار، دبیر جشنواره، این تأکید بر 
ژانر را برای بیان نظرات مخالف و موافق بسیار 
مناسب می داند. او در گفت وگو با مهر در این باره 
گفت: »اتفاقا فضای ژانر است که فضا را برای 
بیان حرف های متفــاوت، بازتر می کند. وقتی 
همه  چیز رئال برگزار می شــود، طبیعتا مدیر 
هم باید فیلم شما را رئال و در تناسب با واقعیت 
جامعه قضاوت کند. در قالب رئال، حرف های 
یک فیلــم خیلی یک به یک تحلیل و تفســیر 
می شــود. اما وقتی به فضای فانتزی می روید  
یا در قالب کمدی حرف های سیاسی می زنید، 
حتما مواجهه با آن هم متفــاوت خواهد بود. 
به خصوص که ما تأکید کــرده بودیم با فضای 
جســارت های اخلاقی سفت و سخت برخورد 
می کنیم اما فضا را برای جسارت های سیاسی 

باز خواهیم کرد.« 
وی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره 
اهمیت ژانر در ســینما، گفت: »ژانر اساسا از 
ســینمای آمریکا و هالیوود می آیــد و با نگاه 
به »مخاطب« تعریف می شــود.... این مسیر 
درست تری است که آینده اش برای سینمای 
ایران هم می تواند مفیدتر باشــد. اصلا سؤال 
اساسی من این است که چرا سینمای ما اینقدر 
باید رئال باشد؟ من معتقدم در همین شرایط 
امروز جامعه ایــران، هنوز نقــاط امیدواری 
بسیاری وجود دارد و احتمالا برخی فیلمسازها 
این موضع من را قبــول ندارند پس می  گویم 
بیایید در نقطه دیگری بــا هم صحبت کنیم، 

اصلا چرا باید اینقدر رئال فیلم بسازیم؟«

جشنواره

صحنه خالی می شود
شنبه هفتم آبان؛ جمع آوری بساط دستفروشان از حوالی تئاترشهر 

ســاختمان مدور در مرکز پایتخــت در عمر 
55ســاله اش فراز و نشــیب های زیادی دیده 
است؛ از ساخت ایستگاه مترو در همسایگی اش 
گرفتــه تــا قــراردادن کانکس هــا و ایجاد 
پارکینگ طبقاتی و... . در چند سال اخیر هم 
حضور دستفروشــان در محوطه تئاترشهر و 
پیاده روهایش مشکلات و معضلات بیشتری 
را ایجاد کرده است. اما موضوع به دستفروش ها 
ختــم نمی شــود، حضــور کارتن خواب ها و 
معتادان در پارک دانشجو هم به نوعی امنیت 

این مجموعه را به صفر رسانده است.

وعده ای که محقق می شود
در این ســال ها، بارها درباره حصارکشــی در 
اطراف تئاترشهر صحبت شده است. هر مدیری 
که به تئاترشهر آمده در ماه های اول مدیریتش 
پیگیر حصارکشی این مجموعه بوده، اما این 
پیگیری ها تا به امروز نتیجه نداده است. به نظر 

می رســد بعد از ســال ها تصمیم هایی برای 
ساماندهی اطراف تئاترشهر گرفته شده است؛ 
چراکه علیرضا نادعلی شهرستانکی، سخنگو و 
نایب رئیس کمیته فرهنگی شورای شهر تهران 
خبرهای خوبی برای مجموعه تئاترشهر دارد. 
نادعلی به خبرآنلاین گفته اســت: »از شنبه 
آینده)7 آبان( دستفروشان دور تئاترشهر امکان 
برپایی بساط دستفروشی ندارند. این هفته به 
دستفروش های دور بوستان دانشجو اعلام شده 
است که کارهای خود را جمع کنند و از شنبه 
آینده امکان برپایی بساط دستفروشی نخواهد 
بــود.« وی در ادامه می گویــد: »طبق قانون، 
جمع کردن دستفروشان مربوط به شهرداری 
است و شهرداری باید با خاطیان برخورد کند. 

این قانون برای همه یکسان است.«
وی همچنین جمع آوری دستفروشان را یکی 
از اقدامات مهم و اساســی در رفع آسیب های 
اجتماعــی می دانــد: »می خواهیــم فضای 
تئاترشهر از آســیب های اجتماعی جدا شود؛ 
به همین دلیــل روی این کار تأکیــد داریم. 
جمع آوری و ساماندهی دستفروش ها یکی از 
اقدامات اولیه برای این هدف است؛ به عبارت 

دیگر آنها امکان بســاط کردن و دستفروشی 
ندارند؛ چراکه قرار است شــرایط بهتر شود. 
ما برای آنها هم تمهیداتــی درنظر گرفته ایم. 
عزیزان باید در جاهایی که برایشان تعیین شده 

بساط کنند و تغییر جا بدهند.«

دستفروشان چگونه ساماندهی می شوند؟
به گفته سخنگوی شورای شهر، توافق صورت 
گرفته برای ساماندهی دستفروشان به مرحله 
اجرا رسیده است. اگر هم در اجرای این موضوع 
کندی صورت گرفته به خاطر شرایط روز جامعه 
بوده است. اما قدم بعدی پاکسازی فضای پارک 
است: »ساماندهی دستفروشان دور مجموعه 
به حل آســیب های تئاترشهر کمک می کند؛ 
چراکه بخشــی از آســیب ها ممکن است، از 
همین جا نشأت بگیرد، اما بحث دیگر فضای 
خود پارک اســت. در خود پارک آسیب های 
اجتماعی زیادی وجود دارد. قرار است نیروی 
انتظامی و شهرداری منطقه ۱۱   کمک  کنند تا 
شرایط پارک بهبود پیدا  کند. حداقل خاصیت 
این موضوع این است که آسیب های پارک به 
مجموعه تئاترشــهر انتقال پیدا نمی کند و ما 

عملا فضای آرامی خواهیم داشــت.« به گفته 
نادعلی این شــرایط باید اســتمرار پیدا کند: 
»ممکن اســت برای تکمیل آن یک ســری 
اتفاقات ســخت افزاری لازم باشد که طراحی 
و برنامه ریزی آن توسط سازمان زیباسازی در 

حال انجام است.«
 البته بــا توجه به وضعیت گرانی و معیشــت 
دستفروشــان، محلی برای این افــراد آماده 
می شــود؛ هر چند تجربه نشــان داده که در 
مدیریت شهری گذشــته در خیابان انقلاب، 
تقاطع ولی عصر محلی برای دستفروشان مهیا 
شده بود، اما هیچ استقبالی از آن نشد. باید دید 
که مدیریت شــهری فعلی چه برنامه ای برای 

دستفروشان خواهد داشت؟

مشخص شدن تکلیف حریم تئاترشهر 
وی همچنین با اشاره به اینکه حریم با حصار 
متفاوت است، یادآور می شود: »دیوار به ذات 
خود خوب یا بد نیســت؛ بستگی دارد که کجا 
استفاده شــود. ما خیلی موافق با جداسازی 
حریم تئاترشــهر با اطرافش نیستیم. قاعدتا 
باید کاری کنیم تا شرایط برگزاری رویدادهای 

فرهنگی هنری در محیط اطراف تئاترشهر به 
بهترین شکل و در امنیت فراهم شود.« 

وی حریم تئاترشــهر را منوط به توافق همه 
گروه ها می داند: »ساختمان تئاترشهر مربوط 
به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است، اما از 
نظر ضوابط به میراث فرهنگی مربوط می شود. 
این مجموعه در بوستان دانشجوست و اگر قرار 
است ساخت و سازی  انجام شود، قطعا براساس 
قواعد شهرداری است. اینجاست که این نهادها 
باید باهم توافق کنند. ما در هر دوره شــورا با 
دوستان جلساتی داشــتیم و خوشبختانه به 
تفاهم های خوبی رسیدیم. در دوره جدید هم 

توافق های خوبی وجود دارد.«
 نادعلی با تأکیــد بر فرهنگســازی، حفظ و 
حراست تئاترشهر تأکید می کند: »بنا به جایگاه 
و میراثی که تئاترشهر دارد باید امکانات مکفی 
برای اینجا تهیه شود. همچنین باید تئاترشهر 
از اتفاقاتی که ممکن است برایش بیفتد، حفظ 
شود. دوستان برای این ساختمان قواعد و حریم  

مناســبی را درنظر گرفته اند 
که تا پایــان طراحی و برنامه ، 

نمی توانم از آن حرف بزنم.« 

فهیمه پناه آذرتئاتر
روزنامه نگار

یک سال از حضور پیمان جبلی در سمت رئیس 

ســازمان صدا و ســیما گذشت؛ یک ســالی که رسانه
صدا و سیما تحولاتی چه در عرصه مدیریت و چه در 
زمینه برنامه ســازی  به خود دیــد. پیمان جبلی دیــروز در جمع 
خبرنگاران درباره دســتاوردهای یک ســاله اش گفت: مهم ترین 
دستاورد یک ســاله این بود که این حس ایجاد شد که صداوسیما 
می تواند بسیار مؤثرتر، پویاتر و موفق تر از چیزی باشد که سال های 

گذشته از آن دیده ایم که مصادیقش بسیار زیاد است.
وی دربــاره حمله ســایبری به صداوســیما و نفوذ فایــل آلوده، 
گفت: ما هر چقــدر در تکنولوژی )فناوری( پیشــرفت می کنیم، 
آسیب پذیری مان نیز بیشتر می شــود. 2۰ سال پیش کاغذ به اتاق 
خبر می بردیم و نوار را پیاده می کردیم ولــی الان فضا فایل محور 
شده اســت. در جهان هم به همین ترتیب اســت. رئیس سازمان 
صداوســیما همچنین گفت: اولویــت مــا در دوره جدید تقویت 
زیرساخت های شبکه ای اســت. در مقاطع مختلف ممکن است با 
هدف بهره برداری های سیاسی یا کسب اعتباری که دشمن هیچ جا 
نتوانسته کسب کند، بخواهند یک لحظه به سیستم ما وارد شوند. 

گروه های هکری در دنیا بسیار است و شاید بخواهند 
در مواقع عادی، تمرین و ابراز قدرت کنند. همکاران 

ما عزم خود را جزم کرده اند که تمام زیرســاخت های 
شبکه ای خودمان را ایمن سازی  کنند. وی درباره پخش 

برنامه »دورهمی« نیز گفت: ما برای برنامه ای هزینه کردیم 
و تولید شده اســت. درباره جوانب حقوقی آن در معاونت 
حقوقی سازمان صداوسیما بررســی هایی در حال انجام 
است، اما باتوجه به موضع گیری هایی که شد باید درباره 

ادامه پخش برنامه بررسی انجام شود که برنامه پخش شود 
یا خیر؟ هم اکنون جمع بندی این اســت کــه دورهمی در 
کنداکتور پاییز قرار داده نشده است. جبلی همچنین گفت: 
کسی که توسط رسانه ملی شناخته شده و شهرت پیدا کرده 
است و این شهرت به رســانه ملی ربط دارد، باید موضع او 
به طور عادلانه و منصفانه با رســانه ملی هماهنگ باشــد. 

اگر آن قاعده را رعایت نکند، سازمان هم 
 وظیفه خود می داند که رفتار مناســب را 

داشته باشد.

خبرهایی از 
جشنواره 100 

نشست خبری سیزدهمین 
دوره جشنواره بین المللی 
فیلم »۱۰۰« دیروز برگزار شد.
به گــزارش همشــهری، 
حمیدرضا جعفریان، رئیس 
شــورای سیاســتگذاری 
ایــن دوره از حفظ 3بخش 
اصلی جشــنواره، برگزاری 
کلاس های آموزشی مدون 
در شهرستان ها و برگزاری 

سینماتک خبر داد.
یوســف منصــوری، دبیر 
این رویداد هم با اشــاره به 
بخش های مختلف جشنواره 
گفت: ما بخشــی بــه نام 
»کودک و نوجــوان« داریم 
که آثار این بخش باید برای 
کودکان و نوجوانان باشد؛ نه 
درباره آنها. کسانی که در این 
بخش شرکت می کنند علاوه 
بر داوری در همین بخش در 
بخش ملی و بین المللی هم 

داوری می شوند.
منصوری ادامه داد: اگر کسی 
از مخاطبان جشنواره »۱۰۰« 
خارج از محورهای اعلامی 
خودش چیزی تولید کند از 
سوی ما مورد استقبال قرار 
می گیرد، امــا محورهای ما 
اخلاق، نوع دوستی و... است.
دبیر این رویداد با اشاره به 
جوایز توضیح داد: در بخش 
مســابقه ملی به اثر برتر در 
هر بخش مستند، داستانی و 
انیمیشن ۶۰ میلیون تومان، 
به نفــرات دوم این بخش ها 
4۰ میلیون تومان و به نفرات 
ســوم 3۰میلیــون تومان 
جایزه خواهیم داد. در بخش 
بین الملل به نفرات اول بخش 
مستند، داستانی و پویانمایی 
2هزار یورو می دهیم؛ یعنی 
گرچه در بخش ملی به نفرات 
اول و سوم گونه های مختلف 
سینمایی جایزه می دهیم، 
اما در بخش بین الملل جایزه 
به یک نفر در هر بخش تعلق 
می گیرد. یــک جایزه ویژه 
دبیر هم داریم که به ارزش 
5۰میلیون تومان اســت. 
لازم به ذکر است که آثار در 
اکران  هم  شهرســتان ها 

خواهند شد.

 آمار سینماها 
در مهرماه 

۶35هزار نفر ۱۶میلیارد و 
۷۰۰میلیــون تومان بلیت 

سینما در مهرماه خریدند.
براساس آمار استخراج شده 
از سامانه سمفا، در مهرماه 
42هزار سانس برقرار بود که 
به جذب ۶35هزار مخاطب 
انجامید. گیشــه سینماها 
نیز ۱۶میلیارد و ۷۰۰میلیون 

تومان فروختند.
پســر دلفینی با 2۰۹هزار 
مخاطــب، انفــرادی بــا 
۱23هــزار، ابلق بــا ۸2 
هزار، دوزیست با ۷5هزار 
3۹هــزار  و تی تی بــا 
مخاطــب، پرفروش ترین و 
فیلم های  پرمخاطب ترین 

سینماها در مهرماه بودند.
این آمار درحالی رقم خورد 
که ســینماها پس از پایان 
ماه صفر فیلم جدید اکران 

نکردند.
خبرگــزاری ایرنــا، طی 
گزارشی در این باره نوشته 
است: در شرایط عادی اگر 
اغتشاشات اتفاق نمی افتاد، 
از  اســتقبال  وضعیــت 
سینماها،  مانند ۶ماه نخست 
سال بود. )که احتمالا مانند 
هر سال در پاییز فراتر از این 
میزان نیز می رفت( سینماها 
باید در مهرمــاه با همان 
متوســط 42هزار مخاطب 
برای ایام عادی و ۱5۰هزار 
نفر برای سه شنبه ها و 
2روز انتهایی هفته، به 
مخاطــب 2میلیارد و 
43۰هزار نفری دست 
حــال  می یافتنــد. 
می بینیم که ناآرامی ها، 
یک میلیون و ۷۹5هزار 
مخاطب ســینما را طرد 

کرده است.
این تعداد مخاطب با توجه 
به میانگیــن قیمت بلیت 
کشور  سینماهای  امسال 
که 33هزار تومان اســت، 
حدود ۶۰میلیــارد تومان 
خسارت به ســینما وارد 
آورده که ایــن رقم با توجه 
به رقم خوردن در طول 2۷ 
روز،   تراز منفی ســنگینی 
برای ســینمای کشورمان 
محسوب می شود که تداوم 
آن، نگرانی هــای عمیقی 
را برای سینما دوســتان و 
 فعالان این صنعت به وجود

آورده است.

توضیح جبلی درباره حمله سایبری به صداوسیما

دورهمیفعلاپخشنمیشود
فیلم »آدام سیاه« جدیدترین فیلم 

جهان
دواین جانسون با فروش ۶۷میلیون 
دلاری موجب شــد تــا »بلیت 
بهشــت« با بازی جورج کلونی و 
جولیا رابرتز تنها ۱۶میلیون دلار در گیشه های آمریکا 
فروش کند. بــه گزارش ورایتی، ایــن فیلم از کمپانی 
برادران وارنر با اکران در 44۰2 ســالن ســینما رکورد 
پرفروش ترین افتتاحیه را در میان فیلم های دواین جانسون 
پس از »مومیایی بازمی گردد« که ۶۸میلیون دلار در سال 2۰۰۱ 
فروش کرده بود، از آن خود کــرد و از افتتاحیه ۶۰.۰3 میلیون 
دلاری »هابز و شاو«  هم فراتر رفت. »آدام سیاه« که در آن دواین 
جانسون در نقش شخصیتی شرور ظاهر شده  یک فیلم 
ابرقهرمانی ماجراجویانه است، در سطح بین المللی 
هم از ۷۶بازار بین المللی فروش ۷3میلیون 
دلاری را کسب کرد و موفق شد تا در 
روزهای افتتاحیــه خود به 
فروشــی ۱4۰میلیون 

دلاری برسد.

بختسفیدآدامسیاه

سیدجواد طاهری، مدیرمجموعه تئاترشــهر هم درباره جمع آوری دستفروشان 
به همشهری می گوید: »در   ماه های اخیر نشســت هایی با مسئولان شهرداری و 
اعضای شورای شهر داشــتیم و درباره وضعیت اطراف تئاترشهر صحبت کردیم. 
در این نشست ها یک سری مصوبات داشتیم که در آخرین نشست قرار شد این 
مصوبات به کمک شهرداری منطقه و اعضای شورای شهر به مرحله اجرا برسند. 
حالا به نظر می رسد به طور جدی پیگیر این موضوع هستند و قرار است در هفته 
آینده جمع آوری بســاط دست  فروشــان به مرحله اجرا برسد.« مدیر مجموعه 

تئاترشهر که در یک ماه اخیر نمایش های خود را تعطیل کرده بود، درباره بازگشایی 
مجموعه تئاترشهر و اجراهای نمایش نیز توضیح می دهد: »نمایش ها از هفته آینده 
اجرایشان را از سر می گیرند. شکرخدا گودرزی نمایش »من فرزند خنیاگرم« را اجرا 
می کند و محمد خاتمی هم اجرای »شراره« را دارد. عوامل نمایش »پدر« هم بعد 
از نشستی که با مدیر مرکز هنرهای نمایشی دارند درصورت تأیید اجرایشان در 
تالار اصلی شروع می شود.« از دیگر نکاتی که طاهری به آن اشاره می کند، تعیین 
حریم تئاترشهر است. وی می گوید: »علاوه بر جمع آوری دستفروشان، براساس 

مصوبه میراث فرهنگی قرار شده حدود تئاترشهر مشخص شود که امیدواریم 
این موضوع هم به مرحله اجرایی خود برسد.«

مکث

آغاز اجراهای تئاترشهر 
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